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Vychází měsíčně  

Z a m y š l e n í 
Poběžovice žijí! A oživují je mla-
dí. PANÍ COLOMBOVÁ V AKCI  
pobavila zcela naplněný sál po-
běžovického kina. A to hlavně 
díky lady Elizabeth, ta sice přije-
la z Mířkova, ale svůj  původ ne-
zapře. Co dobrého umí, ráda 
předá i svým poběžovickým ka-
marádům. A důležité je, že má i 
své publikum. Tedy, samozřej-
mě nejen ona. I když je vynikají-
cí autorka, režisérka i herečka, 
bez paní Colombové, lorda  Wor-
chestra, lady Elizabeth, třeba i 
bez zahradníka (ten nesmí chy-
bět v žádné detektivce) a dalších 
postav by to nebylo ono. Kdo se 
za postavami skrývá, to si jistě 
ověří ti, kteří mají v ruce pro-
gram představení. Všem patří 
dík a uznání. Zvednout se od 
počítače či od televize vyžaduje 
v současnosti hodně silnou vůli. 
A jít s obyčejnou lidskou kůží na 
trh… (tedy kromě politiky, tam 
chodí ti s tou hroší), také zaslou-
ží ocenění.   
Stejně povedený byl i Městský 
bál. Tady by se dalo říci spíše 
bál pořádaný MKIS Poběžovice, 
protože ze zvolených zástupců 
města (včetně těch nejvyšších) 
jich tam moc k vidění nebylo. 
Ale úžasné bylo, že většina ná-
vštěvníků, tedy těch mladších a 
mladých, skutečně dodržela ná-
pad přenést se nejen hudbou do 
období První republiky. Oblečení 
jako z dob seriálů První republi-
ka či z dob četníků. Ale hlavně 
návštěvníci se i díky hudbě a vy-
stoupení sólové tanečnice oprav-
du bavili. A skvělé bylo i popůl-
noční překvapení! Dík patří Do-
minice Adamcové, že dokázala 
získat ke spolupráci své kama-
rádky a kamarády. I oni šli 
s vlastní kůží na trh. 
A má tedy cenu se nad čím za-
mýšlet? Vzpomněla jsem si na 
Karla Čapka a jeho filozofii o vý-
znamu „obyčejných lidí“. Ale aby 
to neznělo tak vznešeně: když 
se má dílo podařit, je potřeba 
začít sám u sebe a nečekat na 
„mocné“, leč udělat to, co je 
v rámci mých možností. 
Je pravda, že vloni byla krásně 
opravena socha Nepomuka na 
náměstí i postaven pomník v Šit-
boři. A také se tehdy konala 
slavnost. Ale na divadelním 
představení i na bále bylo lidí 
víc. Jen ti hlavní radní – na roz-
díl od oněch drahých restaurá-
torských záležitostí, jimž byly 
slavnosti věnovány, právě na 
oněch „lidových“ velmi zdařilých 
akcích, chyběli. 

Ale díky MKIS a ochotníkům, 
že se v Poběžovicích  stále děje 
něco z toho, co navazuje na kul-
turní tradice města už od dob 
První republiky a na ty, které 
pokračovaly po roce 1945.                                                 

 
Marie Špačková 
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V duchu „Zlatých 
30. let“ se nesl v 
pořadí již 15. ples 
města Poběžovice, 
který jako vždy 
vzorně připravila 
vedoucí MKIS Po-
běžovice, sl. Domi-
nika Adamcová se 

svými pomocníky. 
Ples, který oproti zvyklostem začí-
nal již v 19.30 hodin, navštívilo asi 
120 zábavychtivých občanů. Jak už 
bývá u městského plesu zvykem, 
byl i ten 15. velmi vydařený.  
Tříčlenná karlovarská hudební sku-
pina KV BAND dokázala svým re-
pertoárem pobavit všechny věkové 
kategorie návštěvníků a výrazně 
přispěla ke zdaru celého plesu.  
Hvězdou večera pak byla půvabná 
jednatřicetiletá rodačka z Ostravy, 
herečka, zpěvačka a moderátorka 
Kateřina Steinerová. Ta účastní-
kům předvedla jak svůj krásný 
zpěv, tak i umění stepu a v několi-
ka lekcích pak naučila tancechtivé 
páry základům vybraných tanců, 
které vládly parketům ve třicátých 
létech minulého století. 
Na plese nemohla samozřejmě 
chybět dámská volenka, na kterou 
ve chvíli padla celá zásoba krás-
ných barevných gerber. 
Organizátoři nezapomněli ani na 
tombolu, která byla letos dvojí. 
Nejprve si návštěvníci zakoupili 
lístky, které podle čísla ihned vy-
hrávaly ceny podle přiloženého se-
znamu a nutno podotknout, že 
každý lístek byl výherní. Poté byly 
v prodeji lístky do tomboly losova-
né a výherci si ceny přebírali u pó-
dia. Všechny ceny byly zajímavé a 
úroveň tomboly byla tím pádem 
oproti zvyklostem velmi vysoká. 
Zlatým hřebem večera bylo očeká-
vané půlnoční překvapení, které 
pro návštěvníky připravili pracovní-
ci městského úřadu a MKIS. Neslo 
se ve znamení televizních večerníč-
ků a tak kromě „Večerníčka“ v au-
tíčku si přítomní užili Křemílka s 

Vochomůrkou, Včelku Máju s Vilí-
kem, motýla Emanuela s Makovou 
panenkou, Macha a Šebestovou, 
Boba  a Bobka, králíky z klobouku, 
či Pata a Mata. Pak následoval ješ-
tě pořad pro dospělé, ve kterém 
bylo k vidění i trochu erotiky, která 
snad po půlnoci už nikomu nevadi-
la. Celé vystoupení sklízelo v prů-
běhu i na závěr veliké ovace a bylo 
jasné, že se všem přítomným 
opravdu líbilo. Úsilí všech aktérů 
stejně, jako při předchozích měst-
ských plesech tedy došlo opět za-
slouženého ocenění.  
V minulém zpravodaji jsem se zmí-
nil o tom, že obsluze „krmelce“ 
opakovaně dochází nejfrekvento-
vanější pití, kterým je „švestka“ a 
bylo mi to přímo na plese vytknu-
to. Nechtěl jsem se tím nikoho do-
tknout, protože lidé jsou omylní, 
obsluha baru prostě neodhadne 
množství a vyfasuje si menší záso-
bu, což se  samozřejmě může stát. 
Nicméně v 1:30 hodin se nestalo 
nic jiného, než že došla „švestka“, 
ale jiného pití bylo dost...  
Vzhledem k tomu, že kapela měla 
zajištěné ubytování a nemusela te-
dy v noci nikam pospíchat, vydrže-
la hrát a zpívat téměř do 4. hodiny 
ranní, což bylo rovněž velmi pozi-
tivní. 
Při hodnocení plesu je možno pou-
žívat jen ta nejlepší slova chvály 
pro všechny zúčastněné. Zaslouží 
si je kapela KV BAND, výborná pí 
Steinerová, výborní účinkující v 
půlnočním překvapení, ale ze 
všech nejvíc organizátorka akce, 
vedoucí MKIS slečna Dominika 
Adamcová a její neocenitelní spo-
lupracovníci, bez jejichž nadšení a 
obětavosti by se takto úspěšný 
ples konat nemohl. 
Díky všem, budeme se těšit na  se-
tkání v příštím roce. A ti, kteří se 
letos na ples „nedostali“ a přišli tak 
o super zábavu, ať si příští rok na-
jdou čas a cestu na ples XVI.  VoK 



 

 Anketa Sportovec  
Domažlicka 2017 

Dne 16.3. se v Horšovském Týně konalo 
vyhlášení ankety "Sportovec Domažlicka" 
za rok 2017. V kategorii nad 18 let se me-
zi deseti nejlepšími umístila judistka z Po-
běžovic Jaroslava Záhořová. Bylo to již 
její desáté vyhlášení v této anketě. 

V kategorii nejlepší trenér dominoval  zku-
šený dlouholetý trenér SK Judo Poběžovi-
ce pan Josef Kubík. 
 
Vedení města Poběžovice oceněným spor-
tovcům gratuluje. stránka 2 
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PLÁN KULTURNÍCH AKCÍ MKIS 
Zábavné velikonoční odpoledne  
1.4. od 14:00 hodin, nádvoří před MKIS 
akce pro rodiče s dětmi, pletení pomlázek, pro-
dej dekorací, soutěž 
od 18:00 promítání filmu Šmoulové:Zapomenutá 
vesnice, kino Poběžovice 
Ukliďme svět, ukliďme Česko! 
7.4. sraz v 9:00 hodin před MKIS, po akci spo-
lečné opékání buřtů. 
Po roce se opět připojíme k celorepublikové akci 
a společně uklidíme Poběžovice a okolí. 
Židé, křesťané, muslimové: Co se děje v 
dnešním světě? 
13.4. od 17:30 hodin, MKIS Poběžovice. Před-
náška o současné situaci ve světě, její dopad a 
řešení. 
Přednáší kulturoložka a hebraistka Terezie Dubi-
nová, Ph.D. 
Zájezd do Prahy na unikátní výstavu 
“Mumie světa” a divadelní komedii “Do lož-
nice vstupujte jednotlivě” 
21.4. odjezd v 9:00 hodin od MKIS, rezervace 
na tel.: 730 890 861 
Pietní akt u příležitosti uctění památky 
obětí II. světové války 
4.5. od 18:00 hřbitov Poběžovice 
Noc kostelů Poběžovice 
25.5. od 17:45 hodin, Kostel Nanebevzetí Panny 
Marie Poběžovice. 

POBĚŽOVICKÉ  OSMIČIKY - 1548  
V roce 1548 se narodil jeden z držitelů města 
Ronšperk, Jan Jiří ze Švamberka. Právě díky 
Švamberkům vděčí město za to, že vedle berana 
má v městském znaku i labuť. A nejen to. Jan Ji-
ří svým poddaným přál, např. v roce 1588 vydal 
artikule cechům řezníků a sladovníků. Rozšířil ne-
jen počet trhů, ale i práva městské rady. Město 
mělo dokonce i pravomoc soudní a ve městě se 
mohla provozovat i různá řemesla. 
Jan Jiří ze Švamberka zemřel 15. dubna 1617. 
Ale Jana Jiřího ze Švamberka lze hlavně spojit  
s velmi významnou událostí, která ovlivnila nejen 
dějiny české, ale dějiny celé Evropy. Pravda, Jan 
Jiří už v květnu 1618, kdy došlo k druhé pražské 
defenestraci, nežil. Patřil však mezi nejvýznam-
nější představitele Českého království. A byl ne-
jen luterán, ale i zastánce stavovské monarchie. 
A tak se na jeho oficiálním pohřbu sešli i někteří 
pozdější aktéři II. pražské defenestrace. Do Ron-
šperka přijelo v září 1617  77 šlechticů i se svými 
družinami – většinou protihabsburští opozičníci. 
Ronšperští tehdy zajišťovali ubytování a stravu 
pro 148 lidí. Mezi nejbohatší hosty patřili Šlikové 
(držitelé Jáchymova a zdejších stříbrných dolů). 
A to Jan Albín a Jáchym Ondřej. Ten byl v roce 
1621 mezi popravenými 27 protihabsburskými 
odbojníky.              MŠ 

Výběr z usnesení 22. jednání ZM Poběžovice, ze dne 28.2.2018 
§ ZM bere na vědomí informaci o hospodaření příspěvkové organizace Základní škola Poběžovice 

k 31. 12. 2017 s výsledkem hospodaření +240.394,04 Kč. 
§ ZM bere na vědomí informaci o hospodaření příspěvkové organizace Mateřská škola Poběžovice 

k 31. 12. 2016 s výsledkem hospodaření +2.743,66 Kč. 
§ ZM ukládá statutárním zástupcům obou příspěvkových organizací Základní škola Poběžovice a 

Mateřská škola Poběžovice připravit bezodkladně účetní závěrku příspěvkové organizace 
k projednání v radě města včetně návrhu na využití zlepšeného hospodářského výsledku. 

§ ZM bere na vědomí informaci o hospodaření města k 31. 1. 2018 s příjmy ve výši 
+3.571.300,24 Kč (po konsolidaci +3.050.687,51 Kč), výdaji ve výši -3.062.315,68 Kč (po kon-
solidaci -2.541.702,95 Kč) a financováním ve výši -508.984,56 Kč, přičemž závazky města 
k 31. 1. 2018 činily 937.075,89 Kč (po lhůtě splatnosti 64.-Kč) a pohledávky města 
k 31. 1. 2018 činily 2.666.315,19 Kč (po lhůtě splatnosti 1.694.846,30 Kč). 

§ ZM schvaluje výsledky inventarizace majetku města provedené k 31. 12. 2017 a současně 
schvaluje Inventarizační zprávu hlavní inventarizační komise o provedení řádné inventarizaci 
majetku města Poběžovice k 31. 12. 2017. 

§ ZM schvaluje výsledky inventarizace příspěvkových organizací (Základní školy Poběžovice a 
Mateřské školy Poběžovice) provedené k 31. 12. 2017 a současně schvaluje inventarizační 
zápisy z řádné inventarizace majetku příspěvkových organizací města. 

§ ZM schvaluje přebytkový rozpočet města Poběžovice na rok 2018 (sestavený po rozpočtových 
paragrafech) s celkovými příjmy ve výši 47.151.500,00 Kč (příjmy po konsolidaci ve výši 
47.090.700,00 Kč), celkovými výdaji ve výši 43.979.300,00 Kč (výdaje po konsolidaci ve výši 
43.918.500,00 Kč) a financováním ve výši 3.172.200,- Kč, přičemž konsolidovanou položkou ve 
výši 60.800,00 Kč se rozumí sociální fond. 

§ ZM ukládá správci rozpočtu provést neprodleně rozpis schváleného rozpočtu města na rok 2018 
a předložit jej následně RM k projednání, současně ZM ukládá správci rozpočtu po projednání 
v RM sdělit příspěvkovým organizacím a dalším subjektům závazné ukazatele rozpočtu, kterými 
jsou povinni se řídit. 

§ ZM schvaluje neinvestiční dotaci z rozpočtu města na rok 2018 ve výši: 
40.000,- Kč spolku Český rybářský svaz, z.s., místní organizace Poběžovice,  
35.000,- Kč spolku Spolek Mikuláš, z.s., se sídlem Šitboř 41, Poběžovice,  
160.000,- Kč spolku Sportovní klub Poběžovice, z.s., se sídlem náměstí Míru 47, Poběžov., 
50.000,- Kč spolku SK JUDO Poběžovice, se sídlem Zahradní 226, Poběžovice,  
10.000,- Kč spolku MTB – SILNÝ KAFE se sídlem Dobrohostova 231, Poběžovice,  
30.000,- Kč spolku Český svaz chovatelů, z.s., Základní organizace Poběžovice,  
20.000,- Kč spolku Montessori Poběžovice z.s., se sídlem Horní 150, Poběžovice,  
30.000,- Kč neziskové organizaci Diakonie ČCE – střed. Záp. Čechy, Prokopova 25, Plzeň,  
40.000,- Kč spolku SH ČMS - Sbor dobrovol. hasičů, se sídlem Žižkova 111, Poběžovice, 

§ ZM schvaluje směnu části pozemku p.č. 664/276 o výměře 160 m2, druh pozemku ostatní 
plocha – manipulační plocha a části pozemku p.č. 664/277 o výměře 0.26 m2, druh pozemku 
trvalý travní porost (dle nového GP se jedná o pozemek p.č. 664/300 o výměře 160 m2, druh 
pozemku ostatní plocha – manipulační plocha) ve vlastnictví města, vše v k.ú. Poběžovice u 
Domažlic zapsané na LV č. 442 u Katastrálního úřadu pro Plzeňský kraj, Katastrální pracoviště 
Domažlice za část pozemku p.č. 664/54 o výměře 223 m2, druh pozemku ostatní plocha – 
manipulační plocha porost (dle nového GP se jedná o pozemek p.č. 664/299 o výměře 223 m2, 
druh pozemku ostatní plocha – manipulační plocha) ve vlastnictví společnosti HESTI spol. 
s r.o., se sídlem K Hájům 946/10, Praha 5, IČ 17046963, vše v k.ú. Poběžovice u Domažlic 
zapsané na LV č. 810 u Katastrálního úřadu pro Plzeňský kraj, Katastrální pracoviště Domažlice, 
přičemž směna pozemků bude realizována s doplatkem ze strany města ve výši 20.475.-Kč a 
účastníci smlouvy se podělí rovným dílem o náklady na vyhotovení geometrického plánu, na 
vyhotovení znaleckého posudku a o náklady za vklad do katastru nemovitostí; současně ZM 
ukládá starostovi vypracovat směnnou smlouvu podle tohoto usnesení a tu jménem obce uzav-
řít. 

§ ZM schvaluje záměr města prodat část pozemku p.č. 291/1 o výměře cca 480 m2, druh pozem-
ku ostatní plocha – ostatní komunikace, v k.ú. Šibanov a ukládá starostovi zajistit vyhotovení 
geometrického plánu a znaleckého posudku na uvedený pozemek. 

§ ZM schvaluje bezúplatný převod pozemků: p.č. 144/6 o výměře 19 m2, druh pozemku zahrada, 
p.č. 475/13 o výměře 61 m2, druh pozemku ostatní plocha – manipulační plocha, p.č. 936/26 o 
výměře 92 m2, druh pozemku ostatní plocha – ostatní komunikace, p.č. 938/1 o výměře 187 
m2, druh pozemku ostatní plocha – ostatní komunikace a p.č. 938/2 o výměře 286 m2, druh 
pozemku ostatní plocha – ostatní komunikace, vše v k.ú. Poběžovice u Domažlic zapsané na LV 
č. 10002 u Katastrálního úřadu pro Plzeňský kraj, Katastrální pracoviště Domažlice, z majetku 
Státního pozemkového úřadu ČR do majetku města a ukládá starostovi podat žádost o převod 
a současně jej pověřuje podpisem příslušné smlouvy o převodu. 

§ ZM volí přísedícími Okresního soudu v Domažlicích pí D. Němcovou, a p. J. Pánka. 



 
Dobrý den pane Vojtěchu Kotlane, 
především bych Vám chtěl podě-
kovat za nejlepší články v měsíč-
ním zpravodaji Poběžovicko. 
Články kde je podpis VoK jsou 
suprové a určitě si je rád přečtu. 
Pak je spousta článků od spousty 
autorů, kterým též děkuji a ty 
články se týkají Poběžovic. 
V posledním vydání mě osobně 
článek na zadní straně Historické 
hodiny přijde trochu jako zaplác-
nutí místa. Nevím kolik lidí zajímá 
historie hodin v Poběžovicích, ale 
dalo by se to zaplnit něčím lepším. 
Marii Špačkové pod zamyšlení 
vzkazuji že jsem si článek o Fer-
dovi Mravencovi, brouku Pytlíko-
vi... přečetl a čekal jsem že se člá-
nek bude týkat trochu něčeho ji-
ného. Třeba jestli by se Ferdovi 
Mravencovi líbilo v Poběžovicích v 
dnešním čase a jestli i jemu by se 
líbilo chodit třeba do místní zá-
kladní školy. Únorový článek už 
byl lepší  Škola - základ obce, tak 
při pohledu na místní školu to se-
dí. Status města Poběžovic byl ob-
noven až v roce 1998, a při pohle-
du na město se divím že mu zas 
nebyl odejmut. 
Rád bych poprosil jestli by si ně-
kdo nedal práci a místním lidem 

nenapsal do zpravodaje jak jsou 
Poběžovice na tom s městskou ka-
sou, jestli je v mínusu nebo plusu, 
a kam a do čeho bude město in-
vestovat a investovalo v minulosti. 
Myslím, že by lidé ocenili více in-
formací než 5 řádků v usnesení z 
21. jednání ZM Poběžovice o těch-
to aktivitách, než rozsáhlý článek 
v prvním vydání, jak se šířila elek-
trická sít, telefon a televize v po-
válečných dobách. Místo toho 
bych dal prostor panu starostovi 
něco napsat o dění v obci. 
Mne třeba trápí parkovací místa. V 
obci není poznat co je chodník a 
co je parkovací místo. Dne 
15.2.2018 v Domažlickém deníku 
na první straně psali, že nejdražší 
vodu mají Poběžovice, kubík tu 
stojí 90,24 Kč, naopak nejméně 
obyvatelé zaplatí v Kolovči, jen 
49,54 Kč za metr krychlový. V Do-
mažlicích platí 79,12 Kč. Nechápu 
za co platíme o tolik víc když obě 
jsou města. Že by to bylo tím, že 
jsme dál od  Nýrské přehrady? 
Předem děkuji a nezlobte se na 
mě za upřímnost ale všude jen 
poslouchám jak jsou Poběžovice 
na tom špatně a bohužel je to i na 
oko poznat. 

Jan Pejsar  

 100. výročí vzniku samostatného 
československého státu si v Plzni 
připomeneme cyklem zajímavých 
událostí, jako je například Festival 
světla BLIK BLIK, výstava Sto let 
republiky očima pěti plzeňských 
generací, Historický víkend ve sty-
lu první republiky, 100. výročí na-
rození slavných Plzeňanů - herce 
Miroslava Horníčka a fotografa Vi-
léma Heckela nebo opera Prodaná 
nevěsta pod širým nebem. Celo-
roční program vyvrcholí v říjnu 
velkolepými dvoudenními oslavami 
s tradičním vzpomínkovým aktem  

u Památníku T. G. Masaryka, lam-
pionovým Průvodem světel cen-
trem města nebo slavnostním se-
tkáním na náměstí Republiky, kte-
ré vyvrcholí společným zpěvem 
hymny a ohňostrojem v národních 
barvách. Mimořádně bude při této 
příležitosti vystaven originál hry Fi-
dlovačka, psaný rukou J. K. Tyla, 
s textem české národní hymny. 
Její počáteční slova „Kde domov 
můj“ se stala hlavním mottem pro-
jektu. 
Více informací o programu najdete 
na www.plzen2018.eu 

Klub Uličník pro děti a mládež pů-
sobí v Poběžovicích již třetím ro-
kem. Terénní sociální službu nejpr-
ve poskytoval v mobilním klubu, 
tedy v prostoru skříňové nástavby 
na dodávce, která pravidelně do 
lokality dojíždí. Od října minulého 
roku začal službu poskytovat v bu-
dově s názvem Rodinné a komu-
nitní Montessori centrum Pelíšek, 
sídlící na adrese náměstí Míru č. p. 
55. Touto cestou do Klubu srdečně 
zveme děti a mládež ve věku 6-20 
let! Mohou zde trávit smysluplně 
svůj volný čas, popovídat si s pra-
covníky Klubu o tom, co se jim daří 
či naopak, co je trápí, můžou zde 
získat informace a odpovědi na 
otázky spojené nejen s dospívá-
ním. K dispozici je PC s internetem 
a různé deskové hry. Sociální služ-
ba je v Klubu poskytována zdarma, 
a to každé pondělí od 12 do 14:30 

hod. Těšíme se na vaši návštěvu. 
V rámci projektu ULIČNÍK PRO PO-
BĚŽOVICKO – Klub pro děti a mlá-
dež, který je financován z OP Za-
městnanost, cílíme zejména na 
mladé lidi ve věku 15-20 let a po-
řádáme pro ně víkendové preven-
tivně-vzdělávací akce či nízkopra-
hové workcampy, zprostředková-
váme tréninkové brigády a to vše 
s cílem podporovat kompetence a 
dovednosti potřebné pro budoucí 
trvalé uplatnění na volném pracov-
ním trhu. Zřizovatelem Klubu Ulič-
ník pro děti a mládež je Diakonie 
Západ, více informací se tak může-
te dozvědět na webových strán-
kách www.diakoniezapad.cz nebo 
přímo od koordinátorky Klubu – 
Elišky Kolářové, DiS., na e-mailu: 
ulicnik.zapad@diakonie.cz nebo na 
tel. 730 841 342. 

Zpracoval: Ondřej Nebehaj, DiS. 

Vážený pane Pejsare. 
Děkuji Vám za Váš příspěvek do 
zpravodaje. Nestává se často, aby 
se někdo z občanů odhodlal svůj 
názor zveřejnit v Poběžovicku. 
Osobně si nemyslím, že by moje 
příspěvky byly kvalitnější než jiné, 
protože je většinou píši v případě, 
že není dost jiného materiálu pro 
naplnění zpravodaje a beru je jako 
to vámi zmiňované „zaplácnutí 
místa.“ Já jsem jako redaktor Po-
běžovicka vděčný za každý dodaný 
příspěvek a myslím si, že každý 
zveřejněný článek si najde své čte-
náře. Například já osobně si rád 
přečtu něco z historie našeho regi-
onu, i když se to netýká vyloženě 
jen Poběžovic a jsem velmi rád, že 
tyto odborné příspěvky mohu ve 
zpravodaji zveřejňovat. Na druhé 
straně samozřejmě dávám před-
nost aktuálním informacím a pou-
ze pokud jimi nemohu zaplnit ce-
lou plochu zpravodaje, sáhnu po 
odborných článcích se širší témati-
kou.         VoK 
 
Vážený pane Pejsare, oceňuji Váš 
projevený zájem o některé záleži-
tosti města.  
Pokud se týká Základní školy v Po-
běžovicích, musím s Vámi souhla-
sit, že současný stav budovy již 
delší dobu budí smíšené pocity. 
Vedení města si je toho plně vědo-
mo a proto v roce 2008 podalo žá-
dost o dotaci na modernizaci ZŠ v 
hodnotě 36.030.198.-Kč. Žádost   
neuspěla, proto byla aktualizována 
a podána spolu se žádostí na Mo-
dernizaci MŠ Poběžovice i v roce 
2009. Bohužel poskytovatel dotace 
ROP Jihozápad ani napodruhé, žá-
dost do dotačních programů neza-
řadil. Stejně dopadla i žádost o do-
taci na MŠ. Po prošetření trestné 
činnosti v orgánech ROP Jihozápad 
a po personálních změnách došlo 
k přehodnocování podaných žá-
dostí, ale přijata byla pouze žádost 
o dotaci na MŠ, zatímco ZŠ opět 
neuspěla. Jak víte, Modernizace 
MŠ proběhla a díky tomu ve městě 
opět funguje školka, která by jinak 
musela být z  hygienických důvodů 
uzavřena a budova odstraněna. 
Stínem této akce je neproplacení 
částky cca 12 mil. Kč z přidělené 

dotace o které se město v součas-
nosti soudí. To jsou prostředky na 
jejichž úhradu zhotoviteli si město 
muselo vzít úvěr, který v součas-
nosti splácí, což samozřejmě „ujídá 
z koláče.“ 
Před podáním těchto žádostí o do-
tace již probíhala další velká inves-
tiční akce ve městě, kterou byla 
kanalizace a nová čistírna odpad-
ních vod. Rovněž zde si město na 
úhradu svého podílu muselo vzít 
úvěr od bankovního domu, který 
se také ještě splácí.  
I přesto není v současné době fi-
nanční situace města vyloženě 
špatná, a proto se v letošním roce 
provede rekonstrukce křižovatky 
Slovanské ulice s Masarykovou u 
Vinotéky, včetně chodníků. 
Dlouhodobě město připravuje no-
vou obytnou zónu v jihovýchodní 
části města, kde by měly být k 10 
městským parcelám přivedeny 
kompletní inženýrské sítě, včetně 
přístupové komunikace. Výše nut-
né finanční účasti města bude jas-
ná po provedení předběžných kal-
kulací do konce měsíce března 
2018. Projektová dokumentace na 
celou stavbu je již vyhotovená. 
Jako nejpalčivější problém ve měs-
tě je vnímán stav komunikací a to 
jak státních, tak především těch 
místních a s tím související i nedo-
statek parkovacích míst. V součas-
nosti podniká město kroky, které 
by měly podmínky pro stání osob-
ních automobilů výrazně zlepšit. 
Vedení města zadalo vypracování 
dopravní studie pro ulici Budovate-
lů, která by tam měla tento pro-
blém řešit. Ze schválené studie 
bude vyhotovena projektová doku-
mentace, bez níž nelze žádnou 
stavbu realizovat. To vše ale stojí 
nemalé peníze a samozřejmě i čas.  
Cena vodného a stočného v Pobě-
žovicích je stanovena s ohledem 
na poskytovatele dotace na akci 
Čistá Radbuza, který v podmín-
kách pro přidělení dotace měl i 
podmínku dosažení takové výše 
ceny, která by generovala dosta-
tečný příjem do fondu oprav, aby 
mohla být celá infrastruktura v bu-
doucnu bez problémů provozová-
na a podle potřeb opravována. 

Starosta Mgr. Hynek Říha, VoK 

Stalo se již několikaletou tradicí, že 
se pravidelně scházejí starostové 
z partnerského města Schönsee, 
jeho spádových obcí Weiding a 
Stadlern se starostou města 
Poběžovice a jeho spolupracovníky 
Mikroregionu Dobrohost  z obce 
Rybník, Drahotín, Mnichov, Hora 
sv. Václava.  
Jinak tomu nebylo ani 8. března 
2018, i když tentokrát bez hlavních 
aktérů - Hynka Říhy a Birgit 
Höcherl, kteří se nemohli pro ne-
moc zúčastnit. 
Místem setkání se stala samostat-
ně hospodařící obec Drahotín a 
v přátelském kruhu nechyběli sta-
rostové obce Weiding, Stadlern, 
bývalý tajemník města Schönsee, 
starosta obce Mnichov, Rybník, ve-
doucí MKIS Poběžovice a členové 
Obecního zastupitelstva Drahotína. 
Úvodního  slova se ujal starosta 
Drahotína, Jan Michal, který všech-
ny přítomné srdečně přivítal v za-

sedací místnosti obecního úřadu, 
kde nás seznámil s historií obce a 
životem současného obyvatelstva. 
Pochlubil se i významnými přínos-
nými akcemi posledních let, kte-
rých opravdu nebylo málo, a tak 
jsme měli možnost zhlédnout nově 
vybudovanou silnici směřující k ob-
ci Bílovice i s krásným pohledem 
do okolní krajiny, dále nové dětské 
hřiště, započatou renovaci kulturní-
ho domu, výsledky práce na vodo-
vodu a přípojkách k jednotlivým 
domům, pozastavili jsme se se za-
ujetím i u zajímavého uměleckého 
díla „Kolosea“, k jehož realizaci by-
lo využito všech kamenů objeve-
ných při výkopu hlavního vodovod-
ního potrubí. Toto místo je nejen 
neobvyklým dílem výtvarným, ale 
stalo se i spojnicí s alejí vedoucí do 
Hory sv. Václava.  
Po procházce venku nás čekala 
prohlídka zcela nově zrekonstruo-
vané hasičské zbrojnice, doprová-
zená slovem předsedy dobrovol-
ných hasičů obce, Martina Jedličky, 
který nás poté srdečně pozval spo-
lečně se starostou a jeho zástup-
cem, Václavem Chvalem do přileh-
lé klubovny, sloužící i jako kulturní 
místnost. Chutné občerstvení posil-
nilo všechny zúčastněné a přivedlo 
je k tvůrčí debatě, která se týkala 
veškerého dění na obou stranách 
hranice. Bavorští přátelé vysoce 
ocenili práci a její výsledky v této 
malé obci a loučili se s přáním, aby 
se, tak jako dosud, dařilo i nadále. 
S mnoha novými termíny v kapse i 
v hlavě, které byly prezentovány 
oběma partnerskými stranami, 
jsme se v pozdních hodinách sr-
dečně rozloučili. Na další setkání se 
opět těšíme u přátel v Bavorsku. 
              
   Mgr. Miroslava Šebestová,  

koordinátorka partnerských  
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ROK 2018  

 

Poběžovice:  
duben: 11.4., 25.4., 
květen: 9.5., 23.5. 
Ostatní obce:  
duben: 10.4, 24.4., 
květen: 8.5., 22.5. 
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Jen kytičku na hrob Ti můžeme 
dát a stále vzpomínat.  

 

Dne 3. dubna 2018 uplyne 
11 let,  

kdy nás navždy opustil  
náš syn 

Vlastimil Musil 
z Poběžovic. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Stále vzpomínají rodiče 

a sestra s přítelem. 
   

Předlouhých 10 let uplyne  
9. dubna letošního roku, 

od chvíle, kdy nás opustila mi-
lovaná žena a máma 

 paní 

Eva Hájková 
z Poběžovic. 

 
 
 
 
 
 
 
 

Kdo jste ji měli rádi,  
vzpomeňte s námi.  

Manžel a syn. 

  

Dne 30. března 2018 
uplynulo 8 smutných let  

od odchodu mé drahé matky 
paní  

Josefy Vogeltanzové 
z Poběžovic. 

 
 
 
 
 
 
 

Stále vzpomínají  
syn PhDr. Jan Vogeltanz  
a sestra Marie Pivoňková  

s rodinou. 
 

+  +  + 
 

Dne 19. dubna 2018 
uplyne 34 smutných let 

od odchodu mého  
drahého táty 

pana  
Jana Vogeltanze 

z Poběžovic. 
 
 
 
 
 
 

Stále vzpomínají  
syn PhDr. Jan Vogeltanz  

a příbuzní. 

  

Dne 28. března 2018 
uplynulo 5 roků,  
kdy nás opustil 

pan 
František Brož 

z Poběžovic. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Stále vzpomíná manželka, 

synové Petr a Pavel 
s rodinami. 

Za období lidské historie vzniklo 
mnoho pokusů o vytvoření společné 
řeči, kterou by se domluvily všechny 
národy a která by mezi nimi vytvořila 
přátelštější vztahy. Nejvíce se ujala 
latina, která vznikla kolem 7. stol 
před n. l. kolem Říma a vyvíjela se  
více než tisíc let, ale pro svoji 
složitost neměla předpoklady rozšířit 
se masově mezi prosté lidi. Stala se 
tak víceméně prostředkem  dorozu-
mívání hlavně v Římské říši a později 
ponejvíce mezi představiteli církve a 
některých osvícenějších panovníků, či 
vzdělanců z jejich okolí. Z novodo-
bých umělých jazyků jsou nejznáměj-
ší čtyři a to Newspeak, Ido,  Volapük 
a Esperanto. Tvůrce toho posledního, 
Ludvik Lazar Zamenhof se narodil 
v polském Bialystoku, ve městě ná-
rodnostně velmi smíšeném. Obyva-
telstvo žilo ve stálém nepřátelství, 
společenské a národnostní rozbroje 
byly na denním pořádku. To přivedlo 
Zamenhofa na myšlenku, že kdyby si 
lidé rozuměli, stýkali by se přátelsky 
a v míru. Již jako gymnazista se začal 
zabývat myšlenkou vytvořit meziná-
rodní jazyk pro dobro lidstva a ke 
konci jeho studií v r. 1878 byl jeho 
projekt Lingwe Uniwersala víceméně 
hotov. Zamenhofův otec, který byl 
učitelem jazyků, považoval tuto práci 
za marnou a utopistickou a tak 
rukopis, který mu byl svěřen, zničil. 
Zamenhof studoval lékařství v Mosk-
vě a Varšavě v letech 1879-1885. V 
té době začal opět pracovat na 
mezinárodním jazyce, po šest let jej 
opravoval a zlepšoval, toto obdo-
bí esperanta se nazývá protoes-
peranto a v roce 1887 je vydal pod 
pseudonymem dr. Esperanto (dr. 
Doufající). Podle tohoto pseudonymu 
byl nový jazyk pojmenován. 
Přišly stovky nadšených a souhlas-
ných dopisů a také rady, návrhy na 
úpravu apod. Zamenhof si všechny 
tyto návrhy zaznamenával a začal je 
uveřejňovat v roce 1894 v prv-
ním esperantském časopisu Espe-
rantisto, který začal vycházet v 
r. 1889 v Norimberku. Zamenhof se 
posléze stal vůdčí osobností espe-
rantského hnutí, které začalo orga-
nizovat každoroční celosvětové sjez-
dy. V Krakově se roku 1912 konal 
osmý světový sjezd esperantistů, kde 
se Zamenhof během slavnostního 

projevu vzdal své oficiální vedoucí 
role v hnutí. Desátý sjezd se měl 
uskutečnit roku 1914 v Paříži, přihlá-
silo se na něj téměř 4000 lidí, ale 
začínající válka jej znemožnila a 
Zamenhof se mohl do své vlasti vrátit 
jen oklikou přes skandinávské státy. 
Ve Varšavě, strávil i poslední chvíle 
svého života († 14. dubna 1917). 
Dnes se odhaduje počet lidí používa-
jících esperanto ve světě mezi sta-
tisíci až miliony a mluvčí jsou rozeseti 
s různou hustotou po celém světě. 
Vychází mnoho časopisů, je vysíláno 
mnoho rozhlasových pořadů, na 
internetu existuje mnoho různých 
webových stránek, blogů, esperanto 
se šíří i na facebooku, twiteru a 
dalších internetových aplikacích. Je 
to zkrátka mezinárodní fenomén.  
Různé lingvistické studie hovoří o 
tom, že esperanto je asi desetkrát 
snáze naučitelné než např. angličtina 
a ještě výrazně snáze naučitelné než 
další „světové“ jazyky, což je samo o 
sobě velkou výhodou. Rovněž to, že 
velmi mnoho slov člověk zná, aniž by 
se je musel učit, neboť jsou to slova 
tzv. mezinárodně známá, je výhodné. 
Např.: dům - domo, republika - res-
publiko, prezident - prezidanto, káva 
- kafo, země - lando, vzduch - aero, 
voda - akvo, pes - hundo, kočka - 
kato, apod.  
Na druhé straně podobné studie 
potvrdily skutečnost, že ti, kteří se 
nejprve naučili esperanto a poté 
začali studovat jiný „světový“ jazyk, 
byli mnohem úspěšnější při jeho 
studiu než ti, kteří jej začali studovat 
bez znalosti esperanta.  
Tu první část studie mohu z vlastní 
zkušenosti potvrdit, protože já, jinak 
naprosté „dřevo“ na jazyky jsem se 
esperanto naučil cestou do práce asi 
za půl roku natolik, že jsem z něj pak 
v Pardubicích mohl složit zkoušku... 
Zájemcům o výuku esperanta, nej-
snáze naučitelného jazyka, stačí dnes 
zajít např. na webové stránky:  
http://www.esperanto.cz/cs/jazykove
-kurzy/kurzy-na-internetu  
kde je možno se prostřednictvím on-
line kurzu esperanto bez problémů 
naučit. Existují i tištěné učebnice 
esperanta a slovníky. Esperantisté se 
sdružují v klubech a ten nejbližší již 
mnoho let funguje v Domažlicích. 
Tutkore vin salutas                    VoK 

  

Dne 2.4.2018 uplyne 
5 let od chvíle, kdy zemřel 

náš táta 
pan 

Jindra Šimek 
a v květnu to bude  

17 let, co odešla maminka  
paní  

Marie Šimková 
ze Šitboře. 

 

Stále s láskou vzpomínají  
děti s rodinami. 

  

Dne 7. 4. 2018  
by oslavila 90. narozeniny  

paní učitelka  
Jaroslava Pelikánová  

z Poběžovic.  
  

Prosíme všechny, kdo ji měli 
rádi, aby si ji v tento den při-

pomněli s námi.   
Srdečně děkuje rodina. 


